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Vážené čtenářky a vážení čtenáři,

Dostává se vám do rukou první číslo 
newsletteru Asociace vysokoškolských 
poradců. Navazujeme tímto na tradici 
newsletterů „Vysokoškolské poraden-
ství aktuálně“, které byly připravovány 
za podpory rozvojových projektů MŠMT 
ČR. Jakožto zástupci vysokoškolských 
poradců bychom rádi tradici newslette-
rů zachovali a pokračovali v jejich publi-
kování pod hlavičkou AVŠP.

Předkládané první číslo vám před-
staví nově zvolenou Radu Asociace 
(od 1. 11. 2012), tj. všechny její členy 
včetně rozhovoru s novou předsedkyní. 
Dále představíme plánované a již realizo-
vané aktivity AVŠP.

V newsletteru nechybí příspěvky z dob-
ré praxe v oblasti poskytování poraden-
ství, vzdělávání kariérových poradců, 
výsledky výzkumu požadavků na trhu 
práce a další informace z oblasti vyso-
koškolského poradenství.

Věříme, že se vám newsletter bude líbit 
a  jeho obsah pro vás bude inspirativní. 
Pokud byste měli zájem o  zveřejnění 
svých příspěvků, neváhejte nás kontak-
tovat.

Těšíme se na setkání s vámi na některé 
z  připravovaných akcí a  přejeme vám 
úspěšný vstup do nového akademické-
ho roku.
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Rozhovor s Magdou Šustrovou – novou 
předsedkyní AVŠP
Od listopadu 2012 stojíte v čele Asoci-
ace.  Co považujete za její nejdůležitěj-
ší poslání?
Myslím si, že prezentování a prosazová-
ní společných zájmů členské základny 
AVŠP je stále aktuálním tématem, 
zejména pak ukotvení poradenských 
služeb na vysokých školách v legislativě 
jednotlivých univerzit. Byla bych ráda 
a věřím, že i kolegové poradci by si přáli, 
aby měla poradenská pracoviště stabil-
nější postavení a aby byl oceněn jejich 
přínos. S tím také souvisí rozvoj kvality 

jednotlivých typů poradenství a vzdělá-
vání poradenských pracovníků, k čemuž 
bychom aktivitami AVŠP chtěli přispět.

Mohla byste představit dlouhodobé 
a krátkodobé cíle AVŠP?
Dlouhodobé cíle lze vyčíst ze stanov 
AVŠP a souvisí úzce s jejím posláním. 
Mezi tyto cíle patří prezentování 
a prosazování společných zájmů pora-
denských a dalších akademických pra-
covníků zabývajících se poradenstvím, 
aplikace etických principů v poradenství, 

podpora rozvoje a kvality studijního, 
psychologického, speciálního a profes-
ního poradenství včetně dalších souvi-
sejících poradenských a informačních 
služeb, zapojování členů do regionálních, 
národních a mezinárodních projektů, sdí-
lení informací a zkušeností mezi členy, 
rozvoj specifických forem poskytování 
poradenských služeb na VŠ, podpora 
a rozvoj celoživotního vzdělávání porad-
ců a dalších akademických pracovníků 
zabývajících se poradenstvím.
Dílčí cíle, které jsme si jako Rada 
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AVŠP stanovili, jsou pak samozřejmě 
o něco konkrétnější. Příkladem může 
být vyvážená podpora všech oblastí 
VŠ poradenství, kterou bychom chtěli 
docílit letos, a podpora vzdělávání pro 
poradce ve všech typech poradenství 
v příštím roce. Konference v říjnu, která 
bude zaměřená na rozvoj kompetencí 
poradců napříč poradenským spektrem,  
bude takovým prvním velkým krokem 
k tomuto cíli. 
Rovněž chceme vyhledávat a poskyto-
vat kvalitní informační zdroje a metody 
použitelné pro VŠ poradce, i to i ze 
zahraničí. Mezi členy je plánujeme distri-
buovat ve formě workshopů, příspěvků 
v elektronické formě ke stažení na webu 
nebo prostřednictvím newsletteru, který 
bude vycházet jednou za čtvrt roku pod 
hlavičkou AVŠP.
Zmapování aktuálního stavu VŠ pora-
denství je cíl, kterého bychom chtěli 
dosáhnout tento rok, ideálně ještě před 
konferencí. Doufám, že nám k němu 
pomohou všechny poradny a jejich 
poradci tím, že se zúčastní plánovaného 
dotazníkového šetření. Čím více jich 
bude, tím budou výsledky užitečnější 
a relevantnější. První krok jsme již učini-
li, zaktualizovali jsme většinu kontaktů 
v adresáři poraden. Ještě nás čeká 
úprava grafiky adresáře a ověření několi-
ka málo posledních kontaktů. 
Pracovat chceme také na rozšíření člen-
ské základny.
Zmiňovala jsem, že za jedno z nejdůle-
žitějších poslání AVŠP považuji prezen-
tování a prosazování společných zájmů 
členské základny. O dosažení tohoto cíle 
budeme usilovat. V horizontu půl roku 
plánujeme schůzku na MŠMT, na kon-
ferenci chceme také pozvat paní Mgr. 
Karolínu Gondkovou, ředitelku odboru 
vysokých škol. Pokud bude zájem, chys-
táme sepodpořit jednotlivá poradenská 
pracoviště kupříkladu návštěvou jejich 
univerzit a sjednáním informačních 
schůzek s jejich vedením. 

Je něco, co byste chtěla na dosavad-
ním fungování či směřování Asociace 
změnit?

Podle mého názoru je skvělé, že Asoci-
ace v České republice vznikla, za což 
velmi děkuji všem, kteří se na tom podí-
leli, zejména pak předchozí Radě, která 
v minulých letech zajišťovala její chod. 
Spíše než „změnit“ bych řekla pokra-
čovat v aktivitách AVŠP i přesto, že 
nemáme centralizované projekty, které 
by umožňovaly spolufinancování někte-
rých aktivit AVŠP, výměnu zkušeností 
mezi jednotlivými členy a hlubší spolu-
práci některých univerzit“. 

Jaké novinky  (či nové akce) pro tento 
rok chystáte?
V červnu jsme uspořádali supervizi pro 
psychologické poradce, ale to nepova-
žuji tak úplně za novinku. Z nových akcí 
pak plánujeme kurz krizové intervence. 
Znalosti a dovednosti z kurzu bude moci 
využít každý poradce bez ohledu na 
kvalifikaci.

Asociace má funkční webové stránky. 
Co web nabízí a co nového chystáte 
v budoucnu prezentovat?
Na web průběžně přidáváme aktuality 
o akcích, které připravuje Asociace nebo 
jiné organizace a které mohou být jejím 
členům prospěšné. Tomuto bychom se 
chtěli věnovat i do budoucna. Najdete 
zde také zápisy z porad Rady AVŠP, 
které se nyní konají každé dva měsíce. 
Můžete se přihlásit na RSS kanál a zís-
kávat novinky, aniž byste se na web 
museli dívat. Nesmí zde chybět formální 
dokumenty typu stanovy a výroční zprá-
vy. 

Z jakých finančních zdrojů jsou akce 
Asociace financovány?
V současné době jsou financovány ze 
zdrojů, které má Asociace na účtu k dis-
pozici. Tvoří je členské příspěvky, pří-
spěvky na jednotlivé akce, případně zisk 
z minulých akcí. 

Kolik má v současné době Asociace 
členů? Jaké druhy členství nabízíte?
Členství je trojí. Řádné členství je urče-
no těm, kteří vykonávají poradenskou 
činnost na VŠ, případně pracují v útva-

ru, který poskytuje poradenství. Členství 
přidružené (ostatní zájemci) a členství 
čestné může získat významná osoba, 
která se zasloužila o rozvoj některé 
z oblastí poradenství na VŠ. Ke konci 
května je celkem 40 oficiálně platících 
členů Asociace, evidovaných je však 
osmdesát osob. Do konce roku předpo-
kládáme, že ještě členských příspěvků 
přibude. V letošním roce jsme již zazna-

Mgr. Magda Šustrová 

Pracuje v Institutu celoživotního 
vzdělávání Vysokého učení technické-
ho v Brně od roku 2006 jako odborný 
pracovník pro profesní a psycholo-
gické poradenství. Vedle kariérového 
poradenství, psychologické práce 
s klienty a školení tzv. měkkých 
dovedností se věnuje také koučování. 
Podílí se na tvorbě a realizaci projektů 
s tematikou vysokoškolského pora-
denství.  Je absolventkou psychologie 
na FF MU. Má za sebou dlouhodobý 
výcvik v rodinné a systemické terapii 
a v systemickém koučování. V sou-
časnosti si rozšiřuje svoje vzdělání 
v terapeutickém výcviku v gestalt 
přístupu. Absolvovala také kurzy pro 
kariérové poradce jako Perspective 
on career counselling and career 
development Stockholm university 
či zážitkové kariérové poradenství 
s Thomasem Dienerem. 
Je spoluautorkou několika publikací 
pro vysokoškolské a středoškolské 
kariérové poradce.
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Představení členů nové Rady AVŠP

menali i zcela nové členy.

Jak se na aktivitách Asociace mohou 
podílet noví členové, kteří se do Asoci-
ace přihlásí?
Velmi uvítáme, když se členská základna 
bude podílet na činnosti Asociace,  ať už 
nepřímo třeba účastí v průzkumu nebo 
sdílením zajímavých materiálů a kon-
taktů, nebo přímo tím, že nás osloví 
s nabídkou vedení nějakého workshopu, 
přednášky na téma, kterému se v práci 

často věnuje či jen s požadavkem na 
konkrétní aktivitu, s kterou by AVŠP 
mohla pomoci. Jedním z cílů Asociace je 
sdílet svoje zkušenosti a vzájemně se 
od sebe učit.

Jak se Vám daří skloubit výkon nové 
funkce s Vaším zaměstnáním a dalšími 
profesními aktivitami?
Začátky jsou vždy náročné. Nyní inves-
tuji daleko více času do aktivit Asociace 
než dříve. I když jsem byla členkou Rady 

několik měsíců před zvolením nové Rady, 
funkce předsedkyně je co do počtu čin-
ností náročnější a vyžaduje nepochybně 
větší zodpovědnost. Je to však pro mě 
výzva. Myslím si, že máme v Radě dobrý 
tým a prozatím se mi daří činnost v Aso-
ciaci skloubit s prací. Na druhé straně 
nepopírám, že je ještě zapotřebí nějaký 
čas k tomu, aby činnost v AVŠP byla 
plně efektivní a aby se nám, současné 
Radě, podařilo naplnit stanovené cíle. 

Mgr. Barbora Čalkovská

Pracuje od roku 2007 na ČVUT v Praze 
jako poradkyně pro studenty se speci-
fickými potřebami.
Do roku 2012 působila v Centru infor-
mačních a poradenských služeb ČVUT 
v Handicap poradně, od července roku 
2012 je na pozici vedoucí Střediska 
pro podporu studentů se specifickými 
potřebami ELSA ČVUT, které zajišťu-
je podporu studentům a uchazečům 
o studium s různými typy postižení. 
Absolvovala pedagogickou fakultu UK, 
obor speciální pedagogika. Absolvovala 
řadu výcviků, např. v krizové intervenci 
v RIAPS. Jejím velkým profesním zá-
jmem je podpora dospělých osob se 
specifickými poruchami učení na vyso-
kých školách.

Ing. Lukáš Kučera

Absolvent Fakulty jaderné a fyzikálně 
inženýrské ČVUT. Již při škole se vě-
noval práci s lidmi, team buildingům 
a zážitkovému vzdělávání v občanském 
sdružení pro rozvoj osobnosti Velký 
vůz, kde je nyní předsedou. Pracuje 
třetím rokem v Kariérním centru ČVUT 
(KC). Zde má na starosti organiza-
ci seminářů zaměřených na měkké 
a manažerské dovednosti, kariérní 
poradenství a osobní rozvoj. Absolvo-
val  distanční kurz pro vysokoškolské 
poradce na UK. Díky Euroguidance 
a účasti na zahraničních konferencích 
se vzdělal v oblasti kariérního pora-
denství, které dnes poskytuje v rámci 
KC. Baví ho propojování zážitkových 
metod sebepoznávání a osobního roz-
voje s kariérním poradenstvím. Na toto 
téma připravuje semináře pro kariérní 
poradce i pro výchovné poradce na zá-
kladních a středních školách. Ve spolu-
práci s FEL ČVUT nyní plánuje předmět 
Vedení a řízení vlastní kariéry. 

Mgr. Lukáš Krupička  

Pracuje v Informačně-poradenském 
centru Univerzity Karlovy v Praze na 
pozici vedoucího Oddělení informačních 
služeb. Z této pozice spoluodpovídá 
za koncepci, rozvoj, organizaci a reali-
zaci služeb a aktivit orientovaných na 
podporu jednotlivých cílových skupin 
(čeští a zahraniční uchazeči o studium, 
studenti v různých fázích studia, absol-
venti, zájemci o programy CŽV) na ce-
louniverzitní úrovni. Ve své každodenní 
práci oceňuje mimo jiné kontakt s lidmi 
z různých kulturních a jazykových 
oblastí, což jej motivuje ke stálému 
rozvoji jazykových dovedností. Podílí se 
na přípravě rozvojových projektů, na 
jejichž bázi vysoké školy spolupracují 
na rozvoji VŠ poradenství a realizaci 
jejich výstupů. Je absolventem oboru 
politologie Fakulty sociálních věd UK.         
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Mgr. Diana Hověžáková

Pracuje v oblasti poradenství od roku 
2006, odkdy se též datuje začátek její 
práce v Profesně poradenském centru 
FF UP v Olomouci.  Vystudovala žur-
nalistiku a odbornou ruštinu pro hos-
podářskou praxi na FF UP. Absolvovala 
kurz Vysokoškolské poradenství na UK 
v Praze, dále kurz Kariérové poraden-
ství  – teorie a praxe, vedený lektory 
ze Stockholm University. Průběžně 
navštěvuje kurzy v oblasti kariérového 
poradenství a řízení a rozvoje lidských 
zdrojů. V současné době studuje na 
Pražské vysoké škole psychosociálních 
studií. 
Na Filozofické fakultě UP  koordinuje 
projekt Systemizované odborné praxe 
a participuje na dalších projektech, 
zejména v oblasti vzdělávání. Podílí se 
na koncepci a výuce kurzu Eurokompe-
tence pro zahraniční studenty v rámci 
Euroculture Master programme. Orga-
nizuje odborné stáže pro české i za-
hraniční studenty. Podílela se na orga-
nizaci veletrhů práce, multikulturních 
dnů a přípravě odborných konferencí 
na téma rozvoj vysokoškolského pora-
denství.

PhDr. Mgr. Libor Novosád, Ph.D.

Je absolventem FF UK (vědecké infor-
mace a knihovnictví), PedF MU a PedF 
UK (speciální pedagogika). V rámci CŽV 
studoval psychologii na FF UK. Kromě 
toho absolvoval řadu kurzů a stáží 
doma i v zahraničí zaměřených na psy-
chiatrii, poradenství, komunikaci, inkluzi 
osob s postižením, sociální služby, 
vzdělávací strategie atd.  V roce 1992 
založil poradnu pro osoby s postižením 
(později byla cílová skupina rozšířena 
na všechny typy VŠ poradenství) na 
TU v Liberci, kterou do r. 2010 vedl. Od 
roku 2011 pracuje v sociálních službách 
a současně jako nezávislý lektor, kon-
zultant a supervizor. Externě přednáší 
na FSS MU, CMTF UPOL a CARITAS 
v Olomouci. Vydal 3 monografie, v dal-
ších 5 je spoluautorem. Publikoval mj. 
přes 60 statí a článků v odborných 
časopisech a sbornících. Profesně 
se věnuje zejména případové sociální 
práci, poradenství, inklusivnímu vzdělá-
vání, prosociálním dovednostem různě 
znevýhodněných osob a disability 
studies.  Je předsedou APZP ČR, která 
s AVŠP spolupracuje v oblasti podpory 
studentů s postižením.

Ing. Mgr. Lenka Malinová

Absolventka oboru Andragogika a per-
sonální řízení na FFUK a oboru Meziná-
rodní obchod na Vysoké škole ekono-
mické v Praze, kde roku 2009 začala 
pracovat v rámci Rozvojového a pora-
denského centra jako kariérová porad-
kyně a organizátorka veletrhů pracov-
ních příležitostí. Další vzdělání v oblasti 
poradenství získala v rámci kurzů Per-
spective on career counselling and 
career development (Stockholm Univer-
sity) či studiem Distančního kurzu pro 
vysokoškolské poradce (Univerzita Kar-
lova). Od roku 2011 se intenzivně věnu-
je koncepci a výuce předmětu Rozvoj 
profesní kariéry. Tento kurz nabízí velké 
skupině studentů (70 – 140) systema-
tické kariérové poradenství  s důrazem 
na získání praktických dovedností, a to 
formou přednášek, diskusí  a individu-
álních konzultací. Lenka Malinová je 
v současné době na rodičovské dovole-
né s ročním synem Vojtou.

Vzdělávání kariérových poradců1

Mgr. Kateřina Hašková, Euroguidance

1  V textu byly použity výstupy z projektu NICE, dostupné v publikaci NICE Handbook for the Academic Training of Career Guidance and Counselling 

Professionals (2012), která je dostupná na webových stránkách projektu: www.nice-network.eu.

Slovenské centrum Euroguidance spo-
lu s Univerzitou Konštantina Filozofa 
(UKF) v Nitre připravilo na konec dubna 
odbornou konferenci věnující se té-
matu Vzdělávání kariérových poradců. 

Impulzem pro realizaci této akce byl 
vznik bakalářského studijního programu 
Kariérové poradenství právě na Fakultě 
sociálných vied a zdravotnictva na UKF 
v Nitre. Tento počin byl také loni oceněn 

slovenskou Národní cenou kariérového 
poradenstva. Specifické téma konferen-
ce silně rezonuje i v českém kontextu: 
nejen s právě vznikajícími hodnotícími 
standardy pro povolání kariérový porad-

http://www.nice-network.eu
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ce, ale i vzhledem k tomu, že u nás stu-
dijní program, který by se kariérovému 
poradenství věnoval, stále chybí.

Jedním z odborných garantů konferen-
ce byl profesor Bernd-Joachim Ertelt 
z Hochschule der Bundesagentur für 
Arbeit z německého Mannheimu. Jeho 
přednáška, která se částečně opírala 
o výstupy z výzkumu NICE (Network 
for Innovation in Career Guidance and 
Counselling in Europe), se věnovala for-
mám vzdělávání poradců v mezinárod-
ním srovnání, ale představila i obecnější 
úvahy o  profesionalitě v kariérovém 
poradenství. Otázka na profesionalitu 
stojí totiž v pozadí všech dalších, které 
následují:

 Na co má klient kariérového poraden-
ství nárok?

 Jaké vzdělání má mít profesionální 
kariérový poradce? Co má umět 
a znát?

 Na jakých základech má být/je 
vzdělávání poradců vystavěno? Jak 
reflektuje poradenství aktuální výzku-
my a projektové výstupy?

 Jaké standardy kvality má mít tato 
profese? A jaké standardy etické?

Z uvedených otázek (a odpovědí) vy-
plývá potřeba ujasnit si tyto základní 
body po cílech a smyslu poradenství, 
přednést a vzájemně sdílet naše vize 
o budoucím vývoji v této oblasti, snažit 
se je sladit a postupně naplňovat. 

Zahraniční materiály přinášejí v této 
oblasti zajímavé podněty. Ať už se jedná 
o zmiňovaný projekt NICE nebo např. 
seznam kompetencí vytvořený Meziná-
rodní asociací pro studijní a profesní po-
radenství (International Association for 
Educational and Vocational Guidance, 
IAEVG). V projektu NICE jsou popsány 
klíčové kompetence poradců, označova-
né jako profesionalismus (Professionali-
sm), přibližně v těchto oblastech:

 přijmout odpovídající profesní hodno-
ty a etické standardy ve všech oblas-
tech své praxe,

 vytvářet kvalitní vztahy a rozvíje 

spolupráci nejen se svými klienty, ale 

i zaměstnavateli a dalšími odborníky,
 zapojit se do celoživotního vzdělávání 

i do celospolečenské diskuze o cílech 
poradenství,

 v neposlední řadě být schopni kritic-
ky reflektovat své vlastní profesní 
jednání.

Poradce by měl být seznámen se všemi 
podobami poradenské práce a v případě 
potřeby by je měl být schopen kombino-
vat. Jedná se o těchto pět profesních 
rolí2, které spolu s výše zmíněným pro-
fesionalismem zaručují kvalitní poskyto-
vání poradenských služeb:

 Kariérový vzdělavatel / učitel / vycho-
vatel (Career Educator) podporuje 
klienty při rozvoji jejich dovedností 
pro řízení vlastní kariéry.

 Poskytovatel kariérních informací 
(Career Information and Assessment 
Expert) podporuje klienty ve zhod-
nocení jejich vlastních charakteristik 
a potřeb, propojuje je nejen s trhem 
práce, ale i s možnostmi vzdělávání.

 Kariérový poradce (Career Counse-
llor) podporuje klienty v porozumění 
jejich současné situaci, překonání 
překážek a nalezení řešení.

 Programový manažer (Programme 
and Service Manager) zajišťuje kva-
litu a dostupnost služeb poskytova-
ných poradenskými centry.

 Tvůrce a inovátor sociálních systé-
mů (Social Systém Intervener and 
Developer) podporuje klienty (včetně 
ohrožených klientů a klientů v krizi) 
a napomáhá k lepšímu nastavení 
sociálního systému.

Druhý den konference byl věnován 
prezentaci vysokoškolských poraden-
ských center ze slovenských univerzit 
v Ružomberku, Košicích, Nitře a Banské 
Bystrici i představení Asociace vysoko-
školských poradců ČR její předsedkyní 

2  Vzhledem k neujasněné terminologii v čes-

kém jazyce ponecháváme rovněž anglické znění 

profesních rolí popsaných v projektu NICE.

Magdou Šustrovou, která mj. pozvala 
zájemce na konferenci pořádanou asoci-
ací v říjnu 2013.

Daniel Markovič (Katolická univerzita, 
Ružomberok) prezentoval výstupy ze 
své studie, v níž srovnával poradenská 
centra fungující na 13 slovenských 
univerzitách z hlediska jejich náplně, 
zřizovatele, propagace a jiných hledi-
sek. Anna Janovská (Univerzita Pavla 
Jozefa Šafaříka v Košiciach) představila 
výstupy z průzkumu realizovaného mezi 
studenty i zaměstnanci existujících po-
radenských center o ideálně fungujícím 
poradenském centru z hlediska jeho 
organizace, náplně, propagace. Průzkum 
byl realizován v rámci projektu Program 
prevencie drogových závislostí a AIDS 
pre vysokoškolákov XII. Univerzitné 
poradenské služby v prevencii užívania 
drog s osobitým dôrazom na problémo-
vů konzumáciu alkoholu a jeho výstu-
pem byl mj. návrh koncepce univerzitní-
ho poradenského centra z hlediska jeho 
pracovníků a studentů. Ivana Gallová 
(Univerzita Konštantina Filozova v Nitre) 
a Michaela Palgutová (Univerzita Mateje 
Bela v Banskej Bystrici) představily čin-
nost svých poradenských center.

Konferenci uzavřely tři paralelní 
workshopy, v nichž byly prezentovány 
metody využívané v kariérovém pora-
denství:

Švýcarská metoda CH-Q – sebezkuše-
nostní metoda podporující klienty při 
mapování vlastních kompetencí a sebe-
řízení vlastní profesní a vzdělávací drá-
hy. V České republice se této metodě 
intenzivně věnuje Centrum kompetencí 
založené v roce 2012. 

Zážitkové kariérové poradenství – Navi-
gace v povolání dle Thomase Dienera, již 
představila kariérní koučka a poradkyně 
Eva Uhríková, která v září otvírá akredito-
vaný výcvik3 v této metodě, jehož hlav-
ním lektorem bude přímo Thomas Diener.

3  Více informací o  výcviku naleznete na 

http://www.asociacevsp.cz/aktualita/vycvik-v-

-navigacii-pri-hladani-povolania/87.

http://www.nice-network.eu/
http://www.nice-network.eu/
http://www.nice-network.eu/
http://www.iaevg.org/iaevg/index.cfm?lang=2
http://www.iaevg.org/iaevg/index.cfm?lang=2
http://www.centrumkompetenci.cz/
http://www.asociacevsp.cz/aktualita/vycvik-v-navigacii-pri-hladani-povolania/87
http://www.asociacevsp.cz/aktualita/vycvik-v-navigacii-pri-hladani-povolania/87
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Bilanční diagnostiku představil Tomáš 
Šprlák, jenž je zapojený do projektu 
k této metodě, který realizuje Středisko 
poradenských služeb Národního vzdělá-
vacího fondu4.

4  Více informací o projektu Bilanční diagnos-

tika pro uchazeče o zaměstnání: výměna zahra-

ničních zkušeností a aplikace nových poznatků 

do praxe Úřadu práce naleznete zde: http://

www.nvf.cz/bilancni-diagnostika.  

Na konferenci byl vidět evidentní zájem 
a zápal účastníků k danému tématu. 
Stejně tak se projevila potřeba diskuto-
vat, sdílet a hledat odpovědi na témata 
kariérového poradenství. Komunikační 
platforma, která by poskytla prostor pro

sdílení profesních zkušeností (i pochyb-
ností), nám totiž stále chybí. 
Všechny přednášky i záznamy 
z workshopů budou k dispozici ve sbor-
níku z konference, dostupném na webo-
vých stránkách Euroguidance Slovensko.

Je znalost anglického jazyka nezbytná pro 
úspěch na současném trhu práce?
 Mgr. Jan Kalenda, Ph.D. a Mgr. David Surý, KSA FF UP v Olomouci

Jestliže položíme libovolnému člověku 
otázku, jaký faktor podle něj představuje 
klíč k úspěchu na nynějším trhu práce, 
nejspíše se nám jako jedné z možných 
odpovědí dostane, že je to znalost cizích 
jazyků, zvláště pak angličtiny.  S rostoucí 
internacionalizací ekonomiky totiž kom-
petence v oblasti cizích jazyků nabývají 
na důležitosti hned vedle profesní kvalifi-
kace a pracovní praxe. Je tomu však sku-
tečně tak?  Odpovídají těmto závěrům 
i empirická data? Je znalost anglického 
jazyka pro absolventy sekundárního 
a terciárního vzdělávání tak nezbytná, 
aby byli uplatnitelní na trhu práce?
Tato krátká stať přináší odpovědi právě 
na soubor těchto otázek. S ohledem na 
danou problematiku seznamuje s výsled-
ky rozsáhlého kvantitativního výzkumu, 
který se uskutečnil v průběhu roku 2012. 
Realizované výzkumné šetření mapovalo 
požadavky na pracovní místa v České 
republice, a to prostřednictvím analýzy 
pracovních nabídek na největších pra-
covních portálech v ČR (práce.cz, jobs.

cz, sprace.cz).  Do výzkumného vzorku 
bylo nakonec začleněno 13 500 nabídek 
z 1985 firem, které byly posléze reka-
tegorizovány a podrobeny statistické 
analýze.
Uskutečněný výzkum se nejprve zaměřil 
na to, u kterých pracovních pozic bylo 
ovládání anglického jazyka požadováno 
a u kterých nikoliv. Následně se věnoval 
i tomu, v jaké formě byl anglický jazyk 
požadován: jestli šlo kupříkladu o písem-
nou či pouze o mluvenou formu, případně 
o jejich kombinaci. V tomto ohledu jsme 
rovněž přihlíželi k tomu, zda  byla ně-
která z těchto charakteristik nezbytnou 
podmínkou pro úspěch při výběrovém 
řízení, nebo jen znakem, který jedince 
u výběrového řízení nějakým způsobem 
zvýhodňoval.
Analyzované pozice jsme zároveň roz-
třídili do tří skupin na základě stupně 
jejich obecnosti. Nejdříve jsme rozlišili tři 
dimenze pracovních pozic (vedoucí a ma-
nažerské pozice, technicko-hospodářské 
pozice (THP) a dělnické pozice). Dále 

jsme na základě podobnosti pracovní 
činnosti určili dvacet sedm pracovních 
oblastí (např. bankovnictví, výchovu 
a vzdělávání, stavebnictví aj.). Nakonec 
jsme na nejméně obecné rovině identifi-
kovali typy pracovních pozic. Těch bylo 
na základě shod v popisu pracovního 
místa určeno celkově sto šedesát dva.
Ze všech 13 500 analyzovaných nabídek 
pracovních míst byla znalost anglického 
jazyka požadována u 54 % analyzova-
ných případů. K tomuto číslu je pak mož-
né přičíst ještě dalších 890 pracovních 
pozic (6,7 %), které sice neměly ve svém 
popisu vybavenost anglickým jazykem 
jako podmínku přijetí, nicméně její ovlá-
dání stále představovalo výhodu v rámci 
výběrového řízení. Alespoň částečná 
znalost anglického jazyka je tudíž poža-
dována u více než poloviny pracovních 
pozic v ČR.
Když se na danou problematiku podívá-
me z hlediska pracovních tříd (viz též 
tabulka č. 1), zjišťujeme, že nejnižší vyba-
venost anglickým jazykem je vyžadována 

Tabulka č. 1. Požadavky na znalost 

anglického jazyka na základě tříd 

pracovních pozic

Znalost anglického jazyka
Písemná 
znalost

Mluvená 
znalost

Celková 
znalost

Výhodou 
celková 
znalost

Výhodou 
písemná 
znalost

Výhodou 
mluvená 
znalost

Nepožadováno

THP 119 561 4685 696 0 7 3834

manažerské pozice 16 225 1515 139 0 0 961

manuální pozice / dělnické 19 59 99 55 0 0 510

http://www.nvf.cz/bilancni-diagnostika
http://www.nvf.cz/bilancni-diagnostika
http://web.saaic.sk/nrcg_new/_clanok.cfm?clanok=1&menu=1&open=1&jazyk=sk
pr�ce.cz
jobs.cz
jobs.cz
sprace.cz
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v případě dělnických pozic. Zde činí jen 
o něco málo více než jednu desetinu 
pracovních míst. S mnohem výraznějšími 
požadavky se lze setkat již u THP pra-
covníků a řídících pozic, kde je důraz na 
ovládání anglického jazyka výrazně vyšší. 
U obou kategorií dosahuje okolo polovi-
ny všech nabízených pracovních pozic. 
Z toho vyplývá, že se u každé druhé 
pracovní nabídky z této třídy pracovních 
pozic setkáme s tím, že je u ní požado-
vána alespoň nějaká znalost anglického 
jazyka. 

Ještě podrobnější náhled získáme, bude-
me – li na jazykové kompetence nahlížet 
z perspektivy pracovních oblastí (viz též 
tabulka č. 2). Zatímco mezi čtyři oblasti 
s nejvyššími nároky patří kvalita a kon-
trola jakosti, věda a výzkum, marketing 
a informační technologie, mezi ty s nej-
nižší akcentací anglického jazyka náleží 
telekomunikace, zdravotnictví, bankovnic-
tví a také právní služby.
Klíčovým jmenovatelem prvních čtyř 
pracovních oblastí je výrazná práce s in-
formacemi a s poznatky všeho druhu, 
které v globalizované informační eko-
nomice vyžadují vysokou míru ovládání 
anglického jazyka. Naopak pro „poslední“ 
čtyři pracovní oblasti je typické, že jejich 
společného jmenovatele tvoří domácí trh. 
Jak bankovní, tak právní a zdravotní sek-
tor se převážně zaměřují na tuzemskou 
klientelu a jsou pro ně stěžejní specifika 
českého prostředí. Pro většinu pracov-
ních pozic v těchto oblastech tedy není 
ovládání anglického jazyka zásadní barié-
rou při provádění jejich pracovní činnosti.
Když se od pracovních oblastí přesu-
neme k jednotlivým typům pracovních 
pozic, zjišťujeme, že znalost angličtiny je 
naprosto nezbytná zvláště u kontrolorů 
kvality, vývojářů a vedoucích projektů. 
Pro většinu z těchto typů pracovních 

míst je charakteristické, že se s nimi 
setkáme právě u pracovních oblastí 
s nejvyššími požadavky na vybavenost 
anglickým jazykem. U kontrolorů kvality 
dokonce tento požadavek zcela koreluje 
s pracovní oblastí, zatímco vývojáři a ve-
doucí projektů jsou pozice, s nimiž se 
nejčastěji setkáme ve vědě a výzkumu, 
informačních technologiích či marketin-
gu. Naopak velmi nízké požadavky na 
znalost anglického jazyka dokládá naše 
studie u projektantů (19,4 % pracov-
ních pozic) a u obchodních referentů 
(17,2 %), a to s tím upřesněním, že pouze 
u 8 % projektantských pozic a obchod-
ních zástupců je vyžadováno ovládání 
anglického jazyka jako podmínka přijetí.
Máme-li výsledky provedeného šetření 
shrnout, měli bychom uvést, že český 
trh práce ještě stále není zasažen, až 
na některé skupiny pozic, tak výraznou 
internacionalizací, jakou bychom moh-
li předpokládat. Díky tomu lze pozice 
v oblasti managementu či v různých 
specializovaných odvětvích získat i bez 
jeho ovládání.    Výjimku představují 
oblasti kontroly a kvality jakosti, vědy 
a výzkumu, marketingu, informačních 
technologií, strojírenství a farmacie, kde 

je vybavenost anglickým jazykem téměř 
nutnou podmínkou přijetí. 
Z těchto základních zjištění lze vyvodit, 
že dispozice v oblasti používání anglické-
ho jazyka jsou při výběru zaměstnanců 
jednak heterogenním faktorem (zcela 
závislým na konkrétním typu pracovní 
pozice/oblasti) a jednak většinou nejsou 
tím nejdůležitějším deklarovaným poža-
davkem při výběru budoucích zaměst-
nanců. Znalost anglického jazyka tedy 
pro úspěch na současném trhu práce 
nezbytná zcela není, ovšem podstatným 
způsobem zvyšuje možnosti jedincova 
uplatnění.
Z hlediska kariérního poradenství je pak 
třeba tyto poznatky akcentovat při vy-
tváření individuálních kariérních plánů. 
V nich se totiž bude důraz na rozvoj 
kompetencí v oblasti anglického jazyka 
lišit u jednotlivých klientů podle toho, na 
jakou pracovní oblast, respektive pracov-
ní pozici, se budou zaměřovat. Díky tomu 
je možné propojovat poznatky základního 
výzkumu s poradenskou praxí.

Tabulka č. 2. Požadavky na znalost anglického 

jazyka podle pracovních oblastí 

Oblast pracovní Celková 
znalost (N)

Oblast pracovní Celková 
znalost (N)

Kvalita a kontrola jakosti 406 Státní a veřejná správa 221

Věda a výzkum 398 Prodej a obchod 203

Marketing 365 Vrcholový management 200

Informační technologie 363 Stavebnictví a reality 169

Strojírenství 349 Chemie a potravinářství 168

Farmacie 329 Služby 168

Ekonomika a podnikové finance 322 Logistika a doprava 165

Personalistika a lidské zdroje 310 Média, reklama a PR 152

Výroba a průmysl 306 Nákup 143

Administrativa 266 Bankovnictví 140

Právní služby 242 Zdravotnictví a sociální péče 116

Kultura, umění a tvůrčí práce 240 Telekomunikace 87

Technika, elektrotechnika a výzkum 226 Ostatní 22

Vzdělávání a školství 223   

Tento článek vznikl s podporou projektu Systematizované odborné praxe studentů oborů Sociologie, Andragogika a Politologie a evropská studia - podpora 

spolupráce UP s podnikatelským, veřejným a neziskovým sektorem, reg. č. CZ.1.07/2.4.00/17.0063. Projekt je spolufinancován Evropským sociálním fon-

dem a státním rozpočtem České republiky.
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Studijní cesta za švédským systémem 
kariérového poradenství
Mgr. Kateřina Hašková, Euroguidance

Centrum Euroguidance vyhlásilo letos 
již pátý ročník Národní ceny kariérové-
ho poradenství, v níž oceňuje příklady 
dobré praxe v oblasti kariérového po-
radenství, mapuje příklady kvalitních 
služeb v této oblasti a šíří je mezi pora-
denskou komunitu.

V loňském roce získalo jednu z cen i Ka-
riérní centrum Masarykovy univerzity, 
a sice za obnovení svých služeb v roce 
2011. Ocenění získalo i další školní pra-
coviště – Gymnázium Jana Palacha, s. r. 
o., a řada neziskových organizací (APPN, 
o. s., Evropská kontaktní skupina, Insti-
tut Euroschola, o. s., IQ Roma Servis, o. 
s., a Společnost tady a teď, o. p. s.). In-
formace o loňském ročníku soutěže jsou 
k dispozici v česko-slovenském Sborníku 
z Národní ceny kariérového poradenství 
2012 a na webových stránkách Eurogui-
dance: www.euroguidance.cz.

Na rozdíl od minulého ročníku soutěže, 
kdy byly tématem dovednosti pro řízení 
vlastní profesní a vzdělávací dráhy, není 
tento rok pro soutěž určeno specifické 
téma, tj. mohou se přihlásit všichni po-
skytovatelé služeb kariérového poraden-
ství a prezentovat tak službu, kterou 
poskytují. Slavnostní vyhlášení výsledků 
proběhne 19. září 2013 v hotelu BEST 
WESTERN PREMIER Hotel Majestic Pla-
za, Štěpánská 645/33 v Praze. Program 
a registrační formulář na akci najdete na 
webu Euroguidance.

Jednou z tradičních cen pro výherce je 
studijní návštěva švédských institucí 
poskytujících kariérové poradenství, 
kterou české Centrum Euroguidance 
organizuje spolu se švédským centrem 
Euroguidance a Stockholm Universi-
ty; právě zde již od 70. let 20. století 
existuje studijní program pro kariérové 

poradce, kam je ročně přijato na 90 stu-
dentů (tento studijní obor však lze také 
vystudovat na jihu Švédska v Malmö 
nebo na severu v Umeå). Na univerzitě 
ve Stockholmu se snaží o interdiscipli-
nární přístup k problematice – studium 
zahrnuje behaviorální a společenské 
vědy a rovněž praktické stáže. Po 
studiu základů sociologie, psychologie 
a politologie procházejí studenti kurzem 
kariérového poradenství, jenž zahrnuje 
teorie kariérového poradenství, oblast 
„svět práce“ a „svět vzdělávání“ a také 
část zaměřenou na rozvoj sebepoznání. 
Absolvování tohoto studijního oboru 
je podmínkou pro vykonávání profese 
kariérového poradce na školách.

Kariérové poradenství a celoživotní 
vzdělávání je ve Švédsku považováno 
za jednu z priorit. Švédský vzdělávací 
systém je zdarma pro děti i dospělé, 
s výjimkou předškolní péče, na kterou 
rodiče přispívají částkou odvíjející se od 
jejich platu. Široká je také nabídka vzdě-
lávání pro dospělé, která je pro zájemce 
o studium zdarma. Příkladem může být 
organizace Nacka, kterou jsme v rámci 
studijní cesty navštívili a která ke svým 
dospělým klientům přistupuje s „…
respektem k jejich znalostem a doved-
nostem; s předpokladem, že každý má 
schopnosti a dovednosti pracovat, a je 
motivován převzít zodpovědnost za svoji 
práci.“

Poradenské služby jsou žákům a stu-
dentům k dispozici na všech stupních 
vzdělávání. Poradenství je zanesené ve 
školních osnovách a je zaručeno také 
na univerzitách, kde funguje celouni-
verzitní poradenské středisko. Svého 
vlastního poradce má navíc každé od-
dělení/ústav – poradci na jednotlivých 
odděleních univerzity musí disponovat  

především znalostmi  konkrétního oboru, 
v němž působí.

Poradenská centra jsou zřizována také 
městem a další poradci, kteří procházejí 
pouze speciálním školením, působí na 
úřadech práce, kde se mohou poradit 
nezaměstnaní i zaměstnaní, kteří v ně-
jakém ohledu řeší svůj profesní život. 
Při registraci nového (nezaměstnaného) 
klienta s ním poradci od počátku syste-
maticky pracují tak, aby si našel práci, 
případně se dále vzdělával – hned na 
začátku jsou mapovány klientovy kom-
petence. Důležitá je podpora, která je 
klientovi poskytována; klienti mnohdy 
obviňují sami sebe ze ztráty zaměst-
nání. V  tomto případě je nutné pomoci 
jim si uvědomit, že jejich situace často 
velmi úzce souvisí s aktuálním stavem 
na trhu práce.

Pobočky úřadu práce jsou dostupné po 
celé zemi, větší z nich mají otevřeno 
i během víkendu. Na stockholmský úřad 
práce, který jsme vloni navštívili, může-
te přijít kdykoliv bez předchozí domluvy, 
od 8. hodiny ráno až do 22. hodiny.

Ve Švédsku existuje Asociace karié-
rových poradců, která vytváří etické 
standardy profese. V současné době 
probíhá ve Švédsku diskuze, zda má být 
povolání kariérový poradce regulováno, 
tj. zda omezit možnost vykonávání této 
profese pouze pro ty, kteří mají vystudo-
ván příslušný obor.

S důkazy o tom, že je poradenství ve 
Švédsku jednou z prioritních oblastí 
a že je mu věnována velká pozornost 
i ze strany parlamentu a vlády, jsme se 
setkávali ve všech organizacích, které 
jsme v loňském roce  navštívili.

http://www.euroguidance.cz
http://www.vagledarforeningen.org/
http://www.vagledarforeningen.org/
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Devět životů - ohlédnutí za užitečnými 
„nástroji“ ze semináře Cross Border 2013
Mgr. Magda Šustrová, Institut celoživotního vzdělávání VUT v Brně

Centra Euroguidance z deseti zemí 
(Česká republika, Chorvatsko, Maďarsko, 
Německo, Polsko, Rakousko, Rumunsko, 
Slovensko, Slovinsko, Švýcarsko) každo-
ročně pořádají mezinárodní setkání od-
borníků na poli celoživotního a kariérové-
ho poradenství. Letošním hostitelským 
státem bylo Polsko, konkrétně pak Var-
šava. Seminář se konal 14. a 15. května. 
Téma semináře tentokrát znělo „Metody, 
techniky a nástroje pro diagnostiku 
kompetencí“. V průběhu prakticky za-
měřených workshopů měl každý příleži-
tost si některé z metod sám vyzkoušet 
a zároveň navázat užitečné kontakty 
v průběhu živých diskusí s kolegyněmi 
a kolegy z ostatních zemí. 

Jsem velmi ráda, že jsem se semináře 
mohla zúčastnit a ráda bych se s vámi 
podělila o jeden nástroj, který mi přijde 
užitečný jak pro kariérové poradce, tak 
pro poradce v oblasti osobního rozvoje. 
Jmenuje se DEVĚT ŽIVOTŮ a představila 
nám jej Eliza Jarmolowitz-Zalewska, cer-
tifikováná koučka, členka mezinárodní 
federace koučů, v průběhu workshopu 
s názvem Koučovací nástroje využitelné 
v diagnostice kompetencí a potenciálu. 

Zadání cvičení pro klienta je násle-
dující:
Představte si, že neexistují žádné limity, 
máte neomezené možnosti co se týká 

času, prostoru, fyzické kondice, financí 
apod. Máte 9 životů a můžete je využít, 
jak jen vás napadne. Můžete být kýmko-
liv a čímkoliv. Zamyslete se nad tím, kte-
ré životy zvolíte a pro každý nakreslete 
symbol na tento kousek papíru. (Pokud 
klient nechce kreslit, může kreslit pouze 
symboly, v případě nezbytnosti psát).

Klientovi dejte dostatek času na pře-
mýšlení. Pokud nakreslí životů méně 
nebo nebude vědět, jak zadání uchopit, 
můžete jej inspirovat a říci například: 
„Jedním z vašich životů může být život 
fotbalisty, mnicha, milionáře nebo mů-
žete být větrem, bouřkou, květinou…
co jen vás napadá a bylo by to pro vás 
atraktivní.“

Jakmile klient životy dokreslí, požádejte 
jej, aby si jeden vybral a vcítil se do něj 

pro daný okamžik, představil si, jaké to je.
Poté mu kladete otevřené otázky, které 
pomáhají vcítit se do vybraného života 
a zkoumat hodnoty a kvality, které jsou 
v něm obsažené. Zapisujete si, co klient 
sděluje. Takto postupujete u každého 
z devíti životů.

Otázky pro inspiraci, které můžete 
klást, jsou: 
Jaké to je být…?
Jak se cítíte?
Jak vypadá Váš život?
Co se Vám na Vašem životě nejvíce líbí?
Co Vás obklopuje?
Co má na Vás největší vliv?
Jak by Vás ostatní popsali?
Co sdílíte s Vaším okolím/ se světem, co 
jim dáváte?
Co máte nejraději na tomto životě?
Co je pro Vás v tomto životě nejdůleži-
tější? …

Na závěr cvičení se můžete zeptat, na 
co klient v průběhu cvičení přišel, co 
si z něj odnáší. Spolu s ním zrekapitu-
lujte hodnoty a kompetence, které se 
v průběhu cvičení vynořily a zabývejte 
se případně také tím, jak může získané 
poznatky využít v souvislosti se svou 
prací, kariérou. A ze všeho nejdříve do-
poručuji vyzkoušet si cvičení sami na 
sobě s některým z vašich kolegů.
 

 

Rozložení na papíře A4

Centrum informačních a poradenských služeb 
ČVUT slavilo 10 let své existence
Mgr. Taťána Cihlářová, vedoucí CIPS, ČVUT v Praze

Centrum informačních a poradenských 
služeb ČVUT v Praze oslavilo 10 let své-
ho působení na univerzitě. Oslava výročí 
se uskutečnila 11. – 12. března pod zášti-

tou rektora ČVUT prof. Havlíčka. 
V centru byla při té příležitosti otevřena 
retrospektivní výstava (10 let CIPS v ob-
razech a datech). Výstava zachycuje 

různorodou činnost centra – uvádí po-
čty studentů, kteří se jednotlivých akcí 
zúčastnili a další zajímavá statistická 
data.  Vše je dokresleno velkým množ-
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stvím fotografií i plakátů, které byly 
v průběhu let vytvořeny.  Na výstavě se 
rovněž dozvíte, že v centru začínalo se 
svou činností Kariérní centrum, které je 
nyní samostatné, dále Handicap porad-
na, jež je nyní součástí samostatného 
Střediska pro podporu studentů se spe-
cifickými potřebami ELSA, a že duchovní 
poradna byla základem pro vznik Akade-
mické duchovní správy ČVUT. Dále zde 
získáte řadu informací o veškerém dění 
v CIPS.  Tuto výstavu je možné navští-
vit do konce tohoto roku. 
CIPS klade velký důraz na podporu krea-
tivity studentů a organizuje pro ně bě-
hem semestrů dílny – výtvarné, hudební 
a dramatickou. Součástí slavnostního 
večera byla proto ukázka z práce Dra-
matické dílny – část ze hry Tři mušketý-
ři. Studenti se touto formou učí, jak se 
správně vyjadřovat, jak se bez ostychu 

prezentovat na veřejnosti, jak pracovat 
v týmu. Vedlejším, velmi významným 
produktem, je vznik přátelského spole-
čenství. 

U příležitosti oslavy se v úterý 12. 3. 
konal v CIPS také Kulatý stůl Asociace 
vysokoškolských poradců pro zástupce 
poradenských center na vysokých ško-
lách z celé republiky. Podařilo se vyjádřit 
a pojmenovat současné problémy a po-
třeby těchto center a poradců.
Oslavy byly zakončeny přednáškou 
prof. Hogenové na téma Výkonová 
společnost. Téma bylo zvoleno záměr-
ně. Centrum se od samého počátku 
své existence snaží kromě základních 
činností – poskytování informací, pora-
denské služby (studijní, psychologické, 
sociálně - právní, duchovní) - směrovat 
studenty k zamýšlení se nad sebou 

samými a světem okolo. CIPS nabízí 
studentům různé možnosti seberozvoje 
a s tím souvisí i hledání hodnot a ukot-
vení studenta v současné společnosti 
tak, aby byl spokojený v soukromém 
životě i v profesi.  

Taťána Cihlářová, vedoucí CIPS

Kulatý stůl: Aktuální stav vysokoškolského 
poradenství v ČR aneb kam dál?
Mgr. Diana Hověžáková, PPC FF UP v Olomouci

Kulatý stůl se konal dne 12. března 2013 
v prostorách Centra informačních a po-
radenských služeb (CIPS) ČVUT v Praze. 
Jednalo se o další z kulatých stolů, 
jejichž konání v roce 2009 započala 

Univerzita Palackého v Olomouci v rámci 
rozvojového projektu na podporu rozvo-
je vysokoškolského poradenství. Projek-
tu se po dobu pěti let účastnilo několik 
významných českých a moravských 

univerzit. První kulatý stůl se na podzim 
roku 2009 konal v prostorách MŠMT ČR 
v Praze a zúčastnili se jej kromě vysoko-
školských poradců také zástupci MŠMT 
a jiných organizací spjatých s problema-
tikou vysokého školství a poradenství.

V roce 2011 se rovněž na podzim a opět 
v rámci zmíněného rozvojového projek-
tu konal druhý ročník kulatého stolu 
na téma vysokoškolské poradenství 
v ČR, tentokráte na půdě koordinátora 
rozvojového projektu – VŠE v Praze, 
s účastníky z řad zástupců vysokých 
škol a organizací zabývajících se pora-
denstvím. Cílem obou uvedených akcí 
bylo přinést návrhy pro optimalizaci VŠ 
poradenství, a to prostřednictvím dis-
kuze zúčastněných aktérů. Mezi dalšími 
tématy bylo zlepšení podmínek pro vy-
konávání poradenské praxe na VŠ pro-
střednictvím podpory ze strany vedení 
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univerzit/fakult formou progresivnějšího 
financování a grantů; dále navyšování 
kvality VŠ poradenství, které musí být 
provázeno systémem hodnocení kvality 
včetně stanovení standardů.

V letošním roce převzala pomyslné žezlo 
v přípravě kulatého stolu Asociace vy-
sokoškolských poradců (AVŠP). Diskuze 
se tentokrát zúčastnili zástupci jednotli-
vých poradenských pracovišť, mezi nimi 
i členové AVŠP, a dále zástupci orga-
nizací zabývajících se poradenstvím. 
Hlavním cílem tohoto kulatého stolu 
bylo zmapovat aktuální situaci v oblas-
ti vysokoškolského  poradenstvív ČR 
a nalézt aktuální témata, na které by se 
měla Asociace v nadcházejícím období 
zaměřit. Dalším důvodem pro uspořádá-
ní kulatého stolu bylo diskutovat návrhy 
možné spolupráce s Asociací a zapojení 
AVŠP do optimalizace podmínek pro 
poskytování vysokoškolského poraden-
ství v ČR.
Kulatý stůl uvedla předsedkyně AVŠP 
Magda Šustrová. Následně představila 
ředitelka CIPS, paní Taťána Cihlářová, 

historii a služby CIPS, zmínila i fungová-
ní a financování centra. Celá diskuze se 
nesla v duchu přátelské debaty.

Dále zúčastnění poradci a zástupci pora-
denských center v krátkosti představili 
svá pracoviště – přehled poskytovaných 
služeb, systém fungování a zařazení 
v rámci univerzity. Následovala diskuze 
ohledně financování center – zejmé-
na prostřednictvím grantů a projektů, 
dále vybíráním poplatků za poradenství 
(doplňková hospodářská činnost) či zpo-
platnění pouze vybraných služeb apod. 
Přínosem diskuze určitě byla výměna 
a předání dobře fungujících zkušeností 
jak v oblasti financování, tak například 
v oblasti propagace služeb směrem ke 
studentům.

Zúčastnění poradci rovněž přednesli ná-
vrhy témat k podzimní konferenci AVŠP, 
jejíž zaměření by mělo být napříč všemi 
druhy poradenství, která jsou na našich 
vysokých školách v současné době po-
skytována. 

Byly diskutovány náměty na akce po-
řádané Asociací. Jednalo se zejména 
o organizaci návštěvy Kariérního centra 
ve Vídni, dále zapojení do projektů OPVK 
v plánovaných výzvách a zapojení AVŠP 
do některé ze zahraničních asociací.
Dále bylo avizováno dotazníkové šetření 
o aktuálním stavu poradenství na vyso-
kých školách v ČR, které v průběhu září 
AVŠP realizuje a jehož výsledky budou 
představeny najejí  říjnové konferenci. 
Bude se jednat zejména zjišťování in-
formací ohledně typu poskytovaného 
poradenství, personálního zabezpečení 
poraden, počtu a typu klientů, způsobu 
financování poraden, formách rozvoje 
kompetencí poradců a další podrobnos-
ti z pohledu fungování poradenského 
pracoviště. Cílovou skupinu průzkumu 
budou tvořit poradenská pracoviště na 
VŠ veřejných i soukromých.

Detailní zápis z kulatého stolu najdete 
na http://www.asociacevsp.cz/materia-
ly-z-akci. 
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